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"Indecisului i se răceşte supa 
de la farfurie la gură." 

(Cervantes, 1605) 

PRIVATIZAREA 
Intre cm•intele cu cea mai largă circulaţie se în

scrie, fără nici o urmă de îndoială, privatizarea. 
Nu numai mass-media, ci şi cetă(enii obişnuiţi 
vorbesc frecvent despre privatizare. Cu toate aces
tea, conţinutul corect al procesului pe care îl desen1-
nează acest cuvânt "la modă" este insuficient per
ceput. Chiar şi persoane cu pretenţii, demnitari, 
comit erori atunci când îl utilizea=ă. Cea mai 
frecventă dintre acestea este punerea semnului de 
egalitate înlre sectorul privat din economie şi priva
tizare. Or, privatizarea nu înseamnă altceva decât 
transferul prqprietă/ii din sectorul de stat în sec
torul privat. ln acelaşi sector (privat) se includ şi 
firmele rezultate din investi/iile proprii ale unor 
persoane fizice şi/sau juridice. 

Am considerat necesară această precizare în
trucât de buna definire a no(iunilor depinde - în 
nliisură decisivă - comunicarea eficientă. 
Dată fiind marea ei importan/ă (o triplă 

importan/ă • politică, economică şi socială),priva
tizare,1 reprezintă o componentă esenţială a proce
sului global de reformă, proces în care sunt 
angrena/i, din plin, zeci de mii de colegi de breas
lă. Inginerii se află şi în avanposturile privati=ării, 
cum sunt structurile Fondului Proprietă/ii de Stat, 
în fruntea unor întreprinderi care doresc să-şi trans
fere capitalul, în conducerile unor unită/i care cu 
mai mul{i ani în urmă sau recent s-au privatizat in
tegral. Elemente caracteristice ale experien/ei lor 
vor fi prezentate în paginile noastre speciale. 

În acest scurt comentariu dorim doar să punctăm 
ceea ce este carracteristic actualei perioade în pro
cesul de privatizare. Pe JO luni s-au semnat con
tracte de vânzare-cumpărare pentru circa 850 de 
societăţi comerciale, ceea ce reprezilllă aproxima
tiv jumălate din prevederile programului pe 1998. 
Rim1ul lent de privatizare - relevat de mai toată 
lumea, de la guvernanţi la cetăţeanul de pe stradă -
a devenii "calul de bătaie" al tuturor comentari
ilor referitoare la reforma din /ara noastră. 
Fără a nega vreo clipă valabilitatea aser/iunilor 

despre ritmul leni al p,frati=ării, ritm pus - de re
gulă - pe seama vechii conduceri a FPS, a Minis
terului Privatizării, se cuvine să subliniem că, în 
această privinţă, a ac/ionat şi acţionează un com
plex de factori, fiind incluşi între aceştia criza 
politică, penuria de capital autohton, legisla/ia gre
oaie şi inadecvată, mediul economic fragil care 
îndepărtează inveslitorii străini serioşi, birocra(ia 
şi, nu în ultimul rând, corupţia. 
Dacă se doreşte cu adevăral accelerarea priva

lizării, atunci se impune a se lua în considerare l0/i 
aceşti factori şi a se acţiona simultan asupra lor. 
Este o viziune pragmatică, inginerească (am putea 
spune), iar Înlr-un asemenea spirit,AGIR a propus 
şi propune să se abordeze şi să se soluţioneze com
plexele probleme ale privatizării. 

Reconfirmarea declinului 
''Buletinul statistic" nr. 9/ 

1998 - dat publicitălii recent
reconfirmă puternicul declin 
al economiei naţionale. 

Pe cele trei trimestre din 
1998 (la acestea se referă, cu 
precădere, "Buletinul"), 
producţia industrială a scăzut 
fată de perioada corespunză
toare din 1997 cu I 7 ,3 la 
sută, cele mai mari diminuări 
ale activităţ.i.i înregîstrân<!u
se în industria prelucrătoare, 
adică tocmai acolo unde este 
posibilă realizarea unei valori 
adăugate mari. Stocurile -
care reflectă tendinţa mai 
veche definită sub denumirea 
de "producţie pentru 

producţie" - continuă să se 
situeze la un nivel riWcat, 
respectiv 36,8 la sută din 
resursele utilizate În cursul 
lunii septembrie. în agricul
rură, de asemenea s-au înre
gistrat scăderi de prqducţie 
vegetală şi zootehnică, pre
cum şi la efectivele de ani
male (aici, diminuările sunt 
între 8-10 la sută faţă de 
primele trei trimestre din 
1997). 

Deosebit de grav este defi
citul balanţei comerciale 
(datele sunt doar pe 8 luni): 
peste 2 miliarde de dolari. 

Ca un corolar al degradării 
pronun1a1e. a situaţiei eco-

Într-o noui încercare de 
a COIIYinge • prin intenne
diul mass-media. GIM!m• 
României si respecte le
gile ţări Icu referiri con
crete la legea nr. 95/ 
1998, dar•-,. Unat
nea Patronali a Unităţilor 
de Cercetare-De2Yaltare
Proiec:tare din România a 
lansat, la 4 noiembrie a.c., 
un SOS disperat, ferm dar 
decent, "blindat'' cu toate 
documentele doweditoare 
penbu nenumăratele de
menuri înlreprtnse pâni în 
prezent, fări succes, în 
"dialopl" ei cu Executi
wl Pentna a saln ceea ce 
mai ,oalefiiici salmdm 
cercetarea ftilntHlcă ,,. 
mineasci, Uniunea Pa
tronală este decisi, în caz 
de eşec al dialogului anu
bil, si dea în judeută gu
wemuL 

Alăturat prezentăm "fii. 
mul" bloca;..I absurd fi 
ilegal ÎII care s,-a ajuns prin 
-pnllarea, Ilici pilli în 
preJllllt,aPlaallllai-tle
nal de cercetare-denw
tare p IAonre, înmenţa 
cinlÎa circa 40% 11n cer
cetarea ftiinţificl romi
nească se Ya transforma, 
începând cu anul riitor, 
într-un eşalon de elită al 
şomerilor sau Ya ÎIIO'Dfa 
rândurile specialittilor 
români aubledaţi. 

nomice a tării, puterea de 
cumpărare a populaµei a scă
zut, din nou, după o uşoară 
creştere în lunile precedente. 
Fată de august a.t., minusul 
este de 2 la sută. în com
parafie cu octombrie 1990, 
când s-a declanşat prima 
etapă a liberalizlirii prefUrilor, 
salariul mediu real este mai 
mic cu 39,5 la sută. 

Astfel, 1998 - proclamat ca 
an aJ creşterii zero - se 
dovedeşte a reprerenta anul cu 
cele mai slabe rezultate din 
întreaga perioadă poSl-<lecem
bristă, nivelurile de producţie, 
de eficienţă, de standard al 
vieţ.i.i înregistrând diminuări 
considerabile. (T.B.) 

Roadele unei privatizări reui;ite 

DAEWOO România lansează pe piaţă 
noile modele de autoturisme 

MATIZ, NUBIRA şi LEGANZA 

Domnilor guvernanti, 
· nu omorâti (si) ' 

cercetarea stiintifică 
" ' ..)' romaneasca. 

Care sunt faptele 
I. Pentru realizarea re

fonnei în domeniul Cer
cetării, prin eforturile a 
mii de specialişti ai 
comunităţil ştiinţifice, ~ 
parcursul unui an de zile 
a fost elaborat "Planul 
Naµonal de Cercetare
Dezvoltare şi Inovare", 
care în luna iunie 1998 a 
fost avizat în Consiliul In
terministerial pentru Cer
cetare şi Tehnologie şi a 
fost trimis Ministerului 
Finanţelor (M.F.) de către 
Ministerul Cercetării şi 
Tehnologiei (M.C.T.), îm
preună cu proiectul 
Hotărârii Guvernului de 
aprobare, confonn preve
derilor Legii nr. 95/1998. 

2. Constatând că lucru
rile trenează, la 
21.08.1998, Uniunea s-a 
adresat domnului prim
ministru pentru a semna
la situaţia, care în esenţă 
periclita refonna prin im
posibilitatea experimen
tării noilor mecanisme. 

Pe această temă s-a pur
tat o convorbire şi cu con
silierul primului ministru, 
însărcinat cu această pro
blemă. 

3. în conferinţa de presă 
din data de 28.08.1998 
s-a atras din nou atentia 
de către Uniune asupra 
pericolului pe care îl 
reprezintă nerezolvarea 
problemei. 

4. În luna septembrie, 
Uniunea a făcut, în con
tinuare, numeroase inter
venţii directe, atât la 
M.C.T. cât şi la M.F., pe 
această temă, situaţia 
rămânând aceeaşi. 

5. Constatând agrava-

rea deosebită a situaţiei, 
prin trecerea timpului, în 
cadrul Comisiei de dialog 
social din 22.10.1998, 
convocată special pentru 
această problemă, Uniu
nea a prezentat un pro
gram de urgenţă, cu so
luţii concrete, prin a căror 
aplicare se putea totuşi 
salva procesul de reformă 
şi evita colapsul domeni
ului la 31.12.1998, prin 
ruptura creată de încetarea 
funcponării unui meca
nism, fără ca alt mecanism 
să fie experimental şi apoi 
implţmentat. 

6. In paralel, Uniunea a 
întreprins acţiuni de 
pregătire a unităţilor 
membre pentru a prezen
ta propuneri de proiecte în 
cadrul programelor Pla
nului Naţional de C-D şi 
I. 

7. Luând notă cu îngri-
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jorare de schimbările sur
venite în structura guver
namentală din domeniul 
cercetării tehnologice, la 
28.10.1998, Uniunea so
licită domnului prim-mi
nistru să fie consultată cu 
privire la măsurile ce pri
vesc domeniul. 

8. La data de 
30.10.1998, constatând 
depăşirea ultimului ter
men la care s-ar mai fi 
putut aplica o solutie de 
compromis, Uniunea se 
adresează domnului prim
ministru şi domnilor mi
niştri ai cercetării şi teh
nologiei şi finanţelor, cu 
apelul insistent de a dis
pune măsurile necesare 
evitării unui colaps imi
nent al domeniului. 

Preşedinte UPUCDPR, 
dr. lng. Ion Stănclulescu 

APEL 
pentru scoaterea 
ţării din criză 
şi relansarea 

economiei naţionale 
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APEL 
pentru scoaterea ţării din criză şi relansarea economiei 
naţionale adresat Preşedinţiei României, Senatului şi 

Camerei Deputaţilor, Guvernului, 
tuturor formaţiunilor politice din. România 

Ca unnare a analizelor efectuate asupra situaţiei grave economice, financiare, sociale şi ecologice în care se află ţara, Asociaţia Generală a 
Economiştilor din -România -A.G.E.R., Asociaţia Generală a Inginerilor din România -A.G.I.R., Academia de Ştiinţe Agricole şi Silvice "Gh. 
Ionescu Siseşti" -A.S.A.S:! Academia de Ştiinţe Tehnice din România -A.S.T.R., Confederaţia Patronală a Industriei României -CONPIROM, 
Consiliul Naţional pentru Intreprinderile Private Mici şi Mijlocii din România -CNIPMMR, Federaţia Agricultorilor Privatizaţi din România • 
F.A.P.R., Asociaţia Naţională a Exportatorilor şi Importatorilor din România -ANEIR, vă supun atenţiei unnătoarele: 

I. Starea de deteriorare avansată şi 
criza cronicizată a economiei 
româneşti 
După aproape un deceniu de politică oficial declarată 

a tranziţiei spre economia de piaţă, se constată că nici 
acum nu se ştie spre ce fel de economie de piaţă este 
îndreptată România. Rezultatul politicilor aplicate se 
dovedeşte dramatic atât pentru prezentul, cât şi pen
tru viitorul previzibil al ţării. 

Nu sunt clare problemele structurii economiei şi nici 
nu există o strategie a dezvoltării economiei noastre. 
Privatizarea se desfăşoară Ia întâmplare, din consi
derente conjuncturale, fără o concepţie privind nevoile 
post-privatizare ale ţării. Capitalul străin, serios şi 
creator, capabil să impulsioneze dezvoltarea eco
nomiei naţionale, nu vine datorită lipsei de orientare 
strategică şi de stabilitate economică, precum şi 
nesfârşitelor sfâşieri reciproce ale clasei politice pen
tru adjudecarea unor poziţii sau altora în societate. 

PIB-ul este mult inferior anului 1993 şi are toate 
şansele să scadă. Producţia industrială este într-un de
clin care arată un proces nedeclarat de dezindustria
Iizare. Industria mică şi mijlocie din sectorul privat, 
căreia i s-au făcut atâtea promisiuni deşarte, acum se 
află într-o stare deplorabilă. 

Agricultura a fost fărâmiţată, din punctul de vedere 
al proprietăţii, mai mult decât înainte de cel de-al doi
lea război mondial şi suferă de înzestrare tehnică neco
respunzătoare, de distrugerea unei mari părţi a 
sist_emului de irigaţii, lipsa de îngrăşăminte, eroziu
nea solului şi deşertificare, insuficientul sprijin finan
ciar din partea statului şi incapacitatea sistemului de 
credit. Zootehnia a fost supusă unei acţiuni de dezor
ganizare şi subminare financiară, ceea ce a condus 
nu numai la scăderea alarmantă a producţiei, ci şi Ia 
periclitarea securităţii noastre alimentare. 

În transporturi, îndeosebi navale şi feroviare, se con
stată o situaţie cu totul îngrijorătoare. Se pun de fiecare 
dată în evidenţă doar neîndeplinirile lor financiare, 
uitându-se că atât flota, cât şi CFR-ul şi transportul 
aerian sunt lovite de marasmul scăderii producţiei şi 
că nu pot fi învinuiţi pentru faptul că nu au mărfuri şi 
materii prime să transporte. Politica de privatizare în 
domeniul flotei s-a dovedit falimentară. Spre ruşinea 
României, foarte multe vase româneşti stau abando
nate ori sechestrate prin porturi străine pentru neplata 
taxelor, iar unele echipaje rămân în situaţii cu adevărat 
cutremurătoare. Unde-i flota română, ce s-a întâm
plat cu ea? Nimeni nu prezintă o situaţie clară! 

În domeniul comerţului exterior s-a ajuns ca defi
citul balanţei comerciale să fie cronic şi masiv, ri
dicându-se pe toţi anii tranziţiei Ia cel puţin 15 mi
liarde USD. România este tot mai mult adusă în sta
rea de exportatoare de resurse naturale, materii prime 

şi semifabricate şi importatoare de alimente şi pro
duse finite. 

Turismul, considerat ca posibilitate primordială a 
creşterii noastre economice, după atâta timp, se află 
într-o stare deplorabilă. Numărul de turişti străini a 
ajuns aproape nesemnificativ. 

Fiscalitatea a devenit tot mai împovărătoare. Meca
nismele de colectare a impozitelor şi taxelor se dove
desc tot mai neputincioase. Capitalul acumulat cu 
atâta trudă de întregul popor este risipit şi consumat 
S-a ajuns ca acoperirea unor cheltuieli bugetare 
curente pentru consum să fie efectuată prin privatiza
rea unor întreprinderi de stat de cea mai mare 
importanţă. Dacă lucrurile vor continua astfel, ce se 
va întâmpla după ce se va termina vânzarea întreprin
derilor de stat? 

Majoritatea covârşitoare a populaţiei sărăceşte con
tinuu, ajungându-se Ia atacarea bazelor ei biologice, 
la situaţia mai mult decât îngrijorătoare a învăţă
mântului, cercetării ştiinţifice, sănătăţii publice, cul
turii şi chiar a apărării. 
Asistăm cu o mare îngrijorare Ia cronicizarea şoma

jului de masă şi de lungă durată. în loc să se creeze 
noi locuri de muncă, banii se irosesc pentru a-i 
convinge pe oameni să plece din producţie. Tot mai 
mulţi specialişti de cea mai înaltă calificare, cum sunt 
cercetătorii, sunt nevoiţi să plece peste graniţă: A 
reapărut şi creşte grav analfabetismul. Calitatea 
învăţământului, de cele mai multe ori, s-a înrăutăţit · 
din lipsa mijloacelor materiale. Capitalul uman al ţării, 
atât de important pentru relansarea economică, la noi 
este irosit. 

Toate aceste fenomene negative au Ioc în condiţiile 
în care birocraţia şi corupţia înfloresc. Anarho-libera
lismul şi cleptocraţia nu se mai lovesc de nici un ob
stacol. Nu-i de mirare că din cauza lipsei de coordo
nare şi a unei politici economice consistente, riscăm 
ca statul să fie în continuare subminat, iar haosul eco
nomico-social să capete proporţii tot mai amenin
ţătoare. Un manager american, investitor care lucrea
ză în România, a atras de curând atenţia că Ia noi se 
simte acut "lipsa unei strategii, a unei strategii 
adevdrate" şi cd " ... nu poţf ldsa piaţa singurii. E o 
nebunie. Nu-i poţi /dsa ca şi câinii în stradd. Nu tre
buie plan JOI la sutd, cum era pând acum, dar nici I 
la sutti:• (Adevărul, 11 septembrie 1998). 

Ieşirea din criza economică pe care o traversează 
România şi elaborarea unei strategii naţionale de dez
voltare economică durabilă, eficientă din punct de ve
dere economic, social şi ecologic, pe baza creării şi 
consolidării mecanismelor de piaţă şi a rolului activ de 
coordonator al statului democratic, reprezintă prioritatea 
oricărei guvernări, indiferent de platforma ideologică. 

11._Strategia naţională de dezvoltare 
economică durabilă - factor de 
activare şi coeziune socială 
Organizaţiile semnatare ale acestui Apel consideră 

că guvernanţii au datoria moral-patriotică să elaboreze 
de urgenţă şi în deplină transparenţă o strategie a dez
voltării economiei naţionale care, pe orizonturile de 
timp scurt, mediu şi lung, să stabilească în mod con
sistent şi compatibil obiective clare, programe şi mă
suri adecvate de realizare a acestor obiective. 

Strategia trebuie să reprezinte un elaborat rezultat 
în cadrul organismelor reprezentative ale societăţii 
(partide, sindicate, patronat, societate civilă), care să 
întrunească voinţa şi să fie susţinut_ de majoritatea 
covârşitoare a naţiunii. 

Schimbarea strategiilor sau lipsa acestora în funcţie 
de ciclul electoral nu fac decât dezordine, costuri eco
nomice şi sociale enorme datorită deselor modificări 
de orientare a dezvoltării, precum şi faptului că, în 
mod obiectiv, anumite programe, pentru a putea fi 
realizate, au nevoie de perioade mai îndelungate decât 
cele electorale. Din acest motiv, strategia reală poate 
fi considerată ca element de activare, conştientizare 
şi convergenţă a aspiraţiilor poporului român dincolo 
de conjuncturismul politic de care populaţia s-a sătu
rat demult. În acest sens, apare oportună respectarea 
şi îndeplinirea unor linii strategice majore, general 
valabile, de către fiecare guvernare, indiferent de 
cadenţa succesiunii acestora. Consolidarea caracte
rului indestructibil unitar al complexului economic 
naţional, ca celulă sănătoasă şi de referinţă a econo
miei mondiale, reprezintă un obiectiv de maximă 
importanţă a strategiei. În concordanţă cu principiile 
democratice verificate îndelungat în alte state-naţiuni, 
strategia are ca menire să urmărească îmbinarea des
centralizării cu cerinţa de coordonare a proceselor 
decizionale la nivelurile micro, mezo, macro şi 

internaţionale pe baza aplicării unor criterii de optim 
rezultate din promovarea consecventă a intereselor 
naţionale nu în vorbe, ci în fapte şi realităţi. 

Ca obiective majore permanente ale strategiei pot 
fi adoptate: 

a) creşterea PIB per capita într-o structurăredistribu
tivă economic şi social eficientă; 

b) reducerea şomajului la niveluri cât mai mici cu 
putinţă; 

c) menţinerea inflaţiei Ia niveluri controlabile; 
d) combaterea corupţiei şi a fiscalităţii copleşitoare. 
Toate celelalte subobiective, ca şi întregul complex 

de politici economice, trebuie subordonate într-o formă 
coordonată temporal şi spaţial celor trei obiective an
terior menţionate, ale căror mărimi concrete pot varia 
pe termen scurt şi mediu. 

A generaliza terapia de şoc de Ia o perioadă Ia alta, 



ca şi teoria că "pentru a ne fi bine, la început trebuie 
să ne fie rău" reprezintă erori fundamentale de politică 
economică, cu efecte extrem de negative pe termen 
lung. Dacă este să învăţăm de la occidentali, atunci să 
învăţăm lipsa de dogmatism, pragmatismul şi lupta 
pentru interesele naţionale proprii. 

Strategia nu poate fi elaborată şi, practic, realizată 
decât de către specialişti de înaltă calificare, iar nu de 
oameni improvizaţi. Oamenii partidelor, desemnaţi în 
funcţii de decizie doar pe criterii politice, fără a avea 
competenţa minim necesară şi suficientă clarviziune, 
nu pot face faţă complexităţii şi gradului deosebit de 
ridicat de dificultate care caracterizează problemele 
tranziţiei. Totodată, indiferent de oportunitatea lor, la 
unul sau altul din palierele puterilor în stat, decidenţii 
trebuie să poarte responsabilitatea, nu numai morală, 
dar şi juridico-materială pentru activitatea depusă şi, 
mai ales, pentru erorile comise. Funcţiile de decident
demnitar în România nu pot să mai constituie nici si
necuri, nici locuri de căpătuire personală şi nici 
oportunităţi de uzurpare şi înşelare a respectului şi 
încrederii electoratului. Profesionalizarea, depolitiza
rea şi stabilizarea actului managerial nu sunt compa
tibile cu algoritrnuri politice şi grile conjuncturale cu 
efect destabilizator. 

Un loc de importanţă primordială în cadrul strate
giei trebuie să-l reţină programele pe termenele scurt, 
mediu şi lung şi, în actualele condiţii, un program 
punctual de ieşire din criză, ca parte intrinsecă astra
tegii,:i, în consens nemijlocit cu obiectivele generale 
ale acesteia. 

III. Unele măsuri de urgenţă pe 
domenii 
Pornind de la starea critică în care se află în prezent 

România, necesitatea luării unor măsuri de urgenţă 
este incontestabilă. La unele dintre acestea ne vom 
referi în continuare. 

A. Măsuri pentru relansarea 
producţiei şi a exportului 

1. Deblocarea financiară generală prin compensări 
între unităţi. Identificarea întreprinderilor industri
ale viabilţ pentru creditare, în condiţii avantajoa
se, şi falimentarea celor neviabile, în urma unor 
analize individualizate. luând în considerare cau
zele datoriilor şi pierderilor, precum şi implicaţiile 
pe orizontala cooperării economice. Preluarea la 
datoria publică a pierderilor provocate de intervenţii 
ale statului. 

2. Încurajarea şi stimularea formării capitalului au
tohton în procesul de privatizare şi accelerarea a
cestui proces. Avantajarea cel puţin egală a capi
ta1ului autohton (facilităţi la creditare şi la fiscali
tate). Să fie încurajată privatizarea către asociaţiile 
de salariaţi. Să se asigure controlul statului în pro
cesul de privatizare şi în mod deosebit în sectoarele 
cu monopoluri naturale. Să fie unificat, simplificat 
şi făcut coerent sistemul existent de reglementări 
în domeniul privatizării. Să fie adoptată legea 
acţ.ionariatului minoritar. 

3. Elaborarea şi aprobarea prin lege a unor strategii 
de dezvoltare la nivel naţional pe termen mediu şi 
lung, inclusiv cele vizând infrastructura. Aprobate 
prin lege, strategiile trebuie să devină obligatorii 
pentru toate echipele care se vor succede la gu
vernare, acestea având dreptul de a corecta 
neconfordanţele şi dezechilibrele care apar şi de a 
stabili căile şi mijloacele ele atingere a obiectivelor 
prevăzute. 

4. Relansarea rolului creditului ca motor al economiei. 
Practicarea unor dobânzi diferenţiate: mai mici pen
tru sectoarele producţiei materiale, în funcţie de 
ciclurile de fabricaţie, şi mai mari pentru sectoarele 
de comerţ sau speculative. Creditul să funcţioneze 
între bănci şi agenţii economici. Să fie creat cadrul 
legislativ pentru ca băncile să fie interesate în pla
samente de capital (cumpărări de active, acţiuni, 
investiţii etc.). Un sistem de creditare specific şi 
stimulativ pentru agricultură (pentru prestaţii, ma
teriale şi utilaje agricole). Direcţionarea „cupoane
lor" spre producătorii de marfă destinată pieţei. 
Subvenţionarea selectivă a producţiei agricole prin 
servicii cu preţ redus pentru irigaţii, seminţe, 
îngrăşăminte şi antidăunători. 

5. Politici financiare, fiscale, vamale, valutare şi re-

!axarea fiscalităţii pentru stimularea producţiei, 
investiţiilor şi a exJ:lortului, drept cale pentru o re
ală macrostabilizare şi pentru mărirea masei supuse 
fiscalităţii şi a veniturilor la buget. Scutirea de im
pozit a profitului reinvestit în activităţi productive. 
Incasarea TVA la încasare, nu la facturare, cel puţin 
pentru produsele cu ciclu lung de fabricaţie. Im
porturile de materii prime, materiale şi componente 
care nu se fabrică în ţară să fie scutite de taxe va-
mal~ · 

6. Facilităţi pentru stimularea exporturilor. Revizuirea 
reglementărilor care azi frânează exporturile. Scutiri 
de taxe vamale şi impozite pentru exporturi. Crearea 
de taxe libere pe unele platforme industriale inte
grate pe criteriul tehnologic. Reglementări pentru 
stimularea cooperăril6r în domeniul execuţiei în co
mun a unor produse. Demersuri energice şi acţiuni 
coordonate de către stat pentru recâştigarea pieţelor 
din Răsărit, Asia, Africa şi America Latină, cu care 
avem o compatibilitate tehnologică mai bună. Uti
lizarea măsurilor de salvgardare prevăzute în 
convenţiile cu organismele financiare internaţio
nale, pentru protecţia economică. 

7. Să se asigure controlul statului asupra preţurilor 
produselor de monopol (energie electrică, gaz şi 
transporturi C.F.) şi să fie aduse la ni veluri com
petitive cu cele pe plan zonal. Avantajarea prin tarif 
a consumatorilor mari şi eliminarea subvenţiilor 
încrucişate. 

B. în domeniul agriculturii 
I. Îmbunătăţirea radicală a sistemului de organizare 

şi management al exploataţiilor agricole, în princi
pal, prin crearea şi dezvoltarea asociaţiilor agricole, 
a societăţilor agricole private şi a altor forme de 
exploatare modeme şi performante. Angrenarea şi 
stimularea în acest scop a cadrelor de specialişti 
formaţi, în decursul anilor, pentru agricultură. 

2. Dotarea tehnică corespunzătoare a agriculturii cu 
tractoare, maşini agricole, îngrăşăminte chimice, 
sisteme de irigaţii etc., pe baza relansării şi dez
voltării sectoarelor industriale producătoare de teh
nică şi resurse materiale pentru agricultură. 

3. Creşterea cantitativă şi calitativă a producţiei agri
cole din ţara noastră, în funcţie de potenţialul fun

. ciar, uman şi tradiţional existent şi posibil de pus 
în valoare. 

4. Valorificarea superioară a producţiei agricole prin 
sistemul pieţei interne şi externe. Gestionarea în 
condiţii normale a pieţei produselor agricole, cores
punzător cerinţelor modeme. Crearea şi func
ţionarea unui sistem adecvat de negociere a 
preţurilor agricole. Asigurarea unor preţuri remu
neratorii şi cât mai sigure pentru produsele agri
cole, creându-se echitatea necesară, condiţiile ne
cesare de capitalizare, de acumulare şi formare a 
fondurilor financiare proprii. Asigurarea unor 
corelaţii de preţuri normale, echilibrate între 
preţurile produselor agricole şi preţurile produse
lor industriale necesare agriculturii, precum şi în
tre preţurile produselor agricole ca materii prime şi 
preţurile produselor agroalimentare, obţinute din 
produsele agricole. în prezent, aceste corelaţii sunt 
mult în defavoarea preţurilor produselor agricole. 

5. Crearea unui sistem de creditare adecvat, specific 
condiţiilor din agricultură unde, în general, 
producţia se obţine după un an de zile de la in
vestirea mijloacşelor materiale, financiare şi de 
muncă. În aceste condiţii, dobânzile la credite tre
buie să urmeze un regim specific, eventual cu sus
tinere şi intervenţ.ie din partea societăţii, a statului. 
În general, este necesară crearea şi funcţionarea unui 
sistem adecvat de intervenţie în agricultură, cores
Pl!nzător necesităţilor şi practicilor mondiale. 

C. În domeniul IMM 
Măsuri economice 

- elaborarea unei strategii naţionale de încurajare şi 
promovare a !MM-urilor - ca parte distinctă astra
tegiei economice naţionale - care, prin misiunea, 
obiectivele, opţiunile strategice, resursele, terme
nele, avantajele strategice prevăzute să determine 
relansarea sectorului economic privat în România 
şi, implicit, ~ economiei naţionale; 

- asigurarea accesului rapid al întreprinzătorilor la 
spaţiile şi echipamentele neutilizate din sectorul de 
stat şi public; în prezent, în acest sector se află circa 
80 la sută din fondurile fixe din economie, iar în 

proporţie de aproximativ 40 la sută nu sunt utili
zate; 

- stimularea investiţiilor şi dezvoltării !MM-urilor, 
îndeosebi a celor din producţie şi servicii, prin mo
dificarea fiscalităţii; în 1997 şi primul semestru 
1998, investiţiile în sectorul privat au scăzut cu cir
ca 1/3; 

- stimularea exportului !MM-urilor, prin diverse 
pârghii - facilităţi vamale, fiscale, subsidii, prime 
de export etc. - similar ţărilor performante din Eu
mpa Centrală şi de Est. Deşi !MM-urile private re
alizează circa 1/2 din exportul României, volumul 
absolut al acestora în ultimii ani s-a diminuat; 

- specializarea unei bănci de stat, sau a unui modul 
în cadrul său, în bancă de dezvoltare pentru IMM
uri, care să acorde împrumuturi pe termen mediu şi 
lung, cu perioade de graţie şi dobânzi, deşi real pozi
tive, sub nivelul dobânzilor pieţei, similar băncilor 
pentru IMM-uri din alte ţări; 

- realizarea unui Fond Naţional de Garantare a Cre
ditelor !MM-urilor sau a unui sistem de fonduri de 
garantare teritoriale, care să faciliteze accesul la 
credite al !MM-urilor prin garantarea acestora. 

Măsuri legislativ-instituţionale 
- adoptarea în regim de urgenţă a proiectului de lege 

privind !MM-urile, ale cărui prevederi au în vedere 
majoritatea priorităţilor menţionate şi care ar con
tribui major la revigorarea sectorului privat în 
România şi la stoparea actualei crize economice; 

- înfiinţarea unui organism naţional specializat în do
meniul !MM-urilor, cu participarea guvernului şi a 
reprezentanţilor organizaţiilor naţionale reprezen
tative ale !MM-urilor, care să abordeze unitar pro
blemele !MM-urilor iniţiind măsurile în vederea 
creării unui mediu favorizant activităţii lor şi super
vizând aplicarea acestora. 
Organiza1iile semnatare ale prezenţului document 

pornesc de la dorin1a sinceră de a sprijini poporul român, 
guvernul, ca şi celelalte institulii reprezentative ale sale, 
ca tranzi1ia la economia de piaţă să se realizeze cu cos
turi minime, să evite efectele devastatoare ale fenome
nelor de criză. În acest sens, ele îşi exprimă întreaga 
disponibilitate de a contribui cu specialişti la elaborarea 
strategiei naţionale a dezvoltării durabile a României şi 
de a mobiliza poporul român în direcţia realizării obiec
tivelor şi a intereselor sale strategice. 

Ne exprimăm speranţa că instituţiile cărora le este 
adresat prezentul Apel vor înţelege urgenţa ~i importanţa 
celor semnalate pentru interesul general naţional şi pro
gresul economic şi social al României şi le vor acorda 
atenţia necesară în plan operaţional. 

Fiind convinşi că Apelul nostru va genera oportunităţi 
noi pentru colaborare şi dialog democratic în procesul 
soluţionării eficiente a problemelor dificile şi complexe 
ale tranziţiei României la economia de piaţă, aşteptăm 
cu deosebit interes răspunsul dumneavoastră. 

10.1998 

Asociaţia Generală a Economiştilor din 
România -A.G.E.R. 
A cad. N.N. Constantinescu, preşedinte 

Asociaţia Generală a Inginerilor din Româniă 
-A.G.I.R. 
prof. dr. ing. Mihai Mihăiţă, preşedinte 

Academia de Ştiinţe Agricole şi Silvice "Gh. Io
nescu Siseşti" -A.S.A.S. 
prof. dr. doc. Viorel Vrânceanu, preşedinte 

Academia de Ştiinţe Tehnice din România -
A.S.T.R. 
acad. Radu Voinea, preşedinte 

Confederaţia Patronală a Industriei României 
-CONPIROM 
ing. Silviu Opriş, preşedinte executiv 

Consiliul Naţional pentru intreprinderile Pri
vate Mici şi Mijlocii din România -CNIPMMR 
prof. dr. Ovidiu Nicolescu, preşedinte 

Federaţia Agricultorilor Privatizaţi din 
România -F.A.P.R. 
ing. Gheorghe Predilă, preşedinte 

Asociaţia Naţională a Exportatorilor şi Impor
tatorilor din România -ANEIR 
dr. Mihai Ionescu 
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În editorialul numărului de faţi am punctat 
implicarea colegilor noştri Ingineri în procesul de 
privatizare. Prin paginile consacrate subiectului 
ne propunem si concretizim, prezentând citfla 
date şi fapte care ar putea constitui teme de 
meditaţie. 
O întreagl evoluţie Istorici a cletennlnat ca 
dezvoltarea economiei si fie influenţati • uneori 
decisiv • de Ingineri care, în acest fel, fi-au 
depişit condiţia de oameni ai tehnicii. Nu este 
locul aici pentru e.ocarea acestei evoluţii; 
consemnim doar faptul ca atare. Def! o 
operaţiune comerciali, dintre cele mai simple, 
adică vânzarea şi cumpirarea unei marfi Ide asti 
dati, o societate comercialii, privatizarea a 
cipătat conotaţii mult mal largi, ceea ce i-a 
determinat pe "actorii" procesului (între ei 
foarte mulţi ingineri) si-şi însu19asci procedee 
şi metode speciale, norme juridice, criterii de 
selecţie şi evaluare care, evident, exced profesiei 
de bazi. De asemenea, se cuvine si subliniem • 
de la început • ci din motive diverse, percepţia 
publici despre privatizare este uneori eronati, 
factori de naturi emoţionalii, prejudecliţi, 
jumlitliţi şi sferturi de adevliruri amestecându-se 
cu date şi fapte dintre cele mai obiective. Ne 
propunem, aşadar, si încercim o cât de mici 
limpezire a acestor aspecte. 

Un scurt bilanţ 
Până la finalul lunii octombrie 1998 s-au privatizat 850 

de societăţi comerciaţ«:, din care _45 mari\_cu :i!n _capital 
social de peste I~ mili!We de. le 1, 203 m11locn ş~ restul 
mici. Din mcasările obtmute pnn transferul de capital so
cial s-au vai-sat la bugetul de stat circa 3000 miliarde de 
lei, din care 210 milioane de dolari. 

Faţă de prevederile programului aprobat pentru anul în 
curs, aceste rezultate sunt net inferioare. La ca117.ele care 

au condus aici ne referim în cuprinsul paginilor de ţată. 
Important este ca în perioada următoare să se valonfice 
din plin o serie de măsuri luate de FPS atât sub conducerea 
dlui ing. Sorin Dimitriu, cât şi a actualului preşedinte al 
FPS dl Radu Sârbu. Ne referim îndeosebi la descentra
i~ deciziei de privatiza.n: prin u:ans_fe":11 _ac~teia la fi
liale şi sucursale, la reorgaruzarea mstltu!Je1 .P.nn crearea 
de direcţii funcţionale, la promovarea principnlor care de
curg din instituirea preţului de piaţă, la i:xtinderea ~sf~
rului de proprietate prin Bursa de Valon Bucureşti ş1 pnn 
sistemul RASDAQ. 

Să fie ascultată şi cealaltă parte 
Unul din principiile a căror valabilitate a fost confir

mată de o istorie milenară, principii lăsate moştenire de: 
strămoşii noştri romani, este acesta: "SA fie ascultatli ş1 
cealaltli parte!" . . . 

Ne vom referi în cele ce urmează la momentul demis1e1 
dlui ing. Sorin Dimitriu din funcţiile de ministru al priva
tizării şi de preşedinte al FPS. Actul demisiei a survenit Î!1 
urma unei campanii de presă desfăşurată timp de multe llll!!, 
în care dlui Dllllitriu i s-au adus cele mai grave acuzatu. 
Cele mai multe s-au circumscris însă ideii că privatizarea 
se desfăşoară lent. În ceea ce priveşte acuzaţiile referitoare 
la încălcarea legii nu s-au ~us nici un fel d~ proţ,e, . 

Nu din motive de solidantate de breaslă, c1 potnv1t pnn
cipiu!ui J?.C care îl reamintim în titlul acestei note, consi
derăm util să prezentăm, pe scurt, punctul de vedere al dlui 
inţ1. Dimitriu. 

'Sunt şase motive principale care m-au determinat 
să-mi dau demisia: deciziile m materie de privatizare nu 
pot fi luate în conditii optime din cauza absentei unui pro
gram JX?litic care să se bucure de Sl!sţi~e~. co~ventă a 
coaliţiei majoritare; m-am opus pnvatizări1 cu orice preţ, 
considerând că acest proces nu trebuie să se desfăşoare 
contra cronometru, ca o cursă sportivă; întreţinerea unei 
atmosfere de suspiciune a fost şi este un act deliberat al 
persoanelor şi cercurilor neinteresate în accelerarea priva
tizării; s-a întârziat nepermis operaţiunea de modific~ şi 
completare a le&islaţiei în domeniu; s-a încercat să se im
prime privatizării, mai ales în cazul societăţi.lor comerciale 
rezuJtate din reorganizarea iegiilor autonome, un caracter 
îngust-departamental; climatul J?Olit!c, ~~at_ de con
fruntări, de crize, nu este favorabil pnvatizării ŞI restruc
turării. 

Nu reJ!Iel nimic din ceea ce am făcut, nu-mi este teamă 
pentru rumic din ceea ce am realizat în funcţiile pe care 
le-am deţinut; vreau doar ca - prin_ gestuţ m1;u - să av~
tizez asupra pericolelor care ameninţă privatizarea. pen
cole cum sunt amatorismul, superficialitatea şi pripa A
cestea pot genera un haos de proporţii". 

Un "studiu de caz" 
CESAROM SA - o experienţă valoroasă 
Noi ne-am privatizat integral m vara anului 1997, când 

firma "Husar Holding AG" din C3P.itala Austriei a cumpărat 
de la FPS 89,5 la sută din acţiunile societăţii noastre. Fir
ma austriacă s-a angajat să investească 18 milioane de dolari 
pentru retehnologizări. O parte din aceste intenţii s-au 
materializat în mai puţin de un an, iar cealaltă parte este în 
curs de realizare. Astfel, chiar la finalul lunii trecute, la 28 
octombrie 1998, s-a dat în funcţiune o linie modernă _pen
tru producerea pardoselilor, singura din ţară care realizea
ză fragmente de pardoseală de 40 x 40 cm,. Val~area a_c!:5-
tei investiţii este de4,8 milioane de dolari. Intre mvestiţii!e 
în curs de realizare se află ultramodernul magazin pentru 
desfacerea produselor noastre, magazin amplasat în incin
ta întreprinderii. Un magazin similar se realizează în cen
trul Capitalei. 

Cu toate că perioada post-priv_a~_este scurtă, avem 
dovezi certe de creştere a compet1t1v1tătn ~roduselor ~0!1S: 
tre realizate pe liniile modernizate de fabricare a gres1e1 ş1 
faianţei, raportul calitate/preţ fiind la nivelul standardelor 
europene. 

Nu se poate să nu remarcăm îmbunătăţire_a tuturor indi
catoriJor economici, profitul luând locul p1erderiJor. Ex
trem de important este şi faptul că a crescut şi numărul 
angajaţilor de la l 80C! la l 9Q9;. deşi spo~l nu este !1131"e, 
trebuie remarcat că, m condiţiile creştem substan!Jale a 
productivităţii muncii, creştere datorată în ~rincipal reteh
nologizării, avem nevoie de un personal mai mare, ca efect 
al dinamicii pozitive a volumului de activitate. Câştigul 
este net superior întreprinderiJor cu acelaşi profil ~in sec
torul de stal. Aşa că, există şi o motivaţie puternică a muncii 
de calitate. Dat fiind faptul că investiţiile în curs ne asi
gură premise pentru o activitate mai efici"':tă, l;'Utem spune 
că la CESAROM SA avem de a face cu o pnvatizare reuşită. 

fng. Dorei Ghiţă, Inginer Jef electromecanic 

Odiseea unui act normativ 
Una din cauzele maJore ale înceti,:tlrli ritmului p~V_!l

tizării a constituit-o le~laţia în matene, care a deverul, m 
special în cursul anulw 1997, deosebit de complicată, con
tradictorie, neacoperitoare, deşi a "dospit" continuu prin 
emiterea, în perioada evocată_: a nu mai_ puţin ~e 2~ ~e re: 
glementări diverse. De~ imbunătăţirea !eg1slat;ie1, mai 
ales prin elaborarea unw smgur act normativ cupnnzător, 
a reprezentat un punct important în programul Guvernului 
Radu Vasile, aşa cum a fost aprobat de Parlament la 15 
aprilie 1998. . 

La fmalul lunii mai a.c. a fost depus la Palatul Victona 
proiectul de Lege pentru modific~a şi comp_leta_rt;a 
Ordonanţei de urgenţă nr. 88/1997, proiect care dupa op,ma 



multor specialişti limpezea "apele" privatizării. De arunci, 
de la 31 mai ac. şi până la data trimiterii la tipar a acestui 
număr, Guvernul "n-a j.:ăsit timp" să examinere textul res
pectiv, deşi n-a existat unprejurare în care să nu sublinie2'.C 
msemnătatea accelerării procesului de privatizare. De alt
fel, un raport al institutului britanic "Adam Smith" a re
marcat modul impropriu în care guvernul de la Bucureşti 
pregăteşte şi adoptă actele normative, f~t deosebit de ne
gativ care îşi pune amprenta asupra întregu dezvoltări a ţării. 

In acelaşi timp, Comisia de privatizare a Senatului a e
xaminat Ordonanţa de urgenţă nr. 88/1997 şi i-a adus nu 
mai puţin de 60 de amendamente. 
Aşa cum se desfăşoară lucrurile, este puţin probabil ca 

în termen scurt să se clarifice extrem de complicatele şi 
controversatele reglementări referitoare la privatizare. în 
aceste împrejurări nu trebuie să ne mai mire că ritmul trans
ferului de proprietate este lenL O ştire de ultimă oră: actu
ala conducere a FPS a anunţat că până la siarşitul lunii 
noiembrie a.c. va clarifica situatia şi va prerenta un proiect 
de lege a privatizării într-o concepţie nouă. 

IMGB - un transfer de proprietate 
controversat 

• Ceea ce s-a întâmplat şi se întâmflă cu IMGB (denu-
mirea "clasică" a colosului industria din sudul Capitalei) 
este caracteristic pentru contradicţiile generate de privati
zarea marilor societăţi comerciale. Faptul că întrepnnderea 
s-a vândut binecunoscutului concern norvegian K vaemer 
cu numai 500.000 de dolari, dar cu preluarea unei datorii 
de peste 40 milioane dolari, a fost interpretat în fel şi chip. 
Numai că, o astfel de practică este obişnuită în materie de 
privatizare. Modul în care se derulează procesul de restruc
turare a marii întreprinderi bucureştene oferă temeiuri pen
tru a se aprecia că s-a lllcut o afacere bună. Decât să vege
tere, o uzină uriaşă, cu mii de salariati, mai bine se priva
tizează, în conditiiJe existentei unei pieţe de desfacere si
gură (de care dispune Kvaerner), iar economia româneas
că are de câştigat. 

Dar, iată, vorbind despre "sprijinitorii" procesului de 
privatizare, nu putem să nu constatăm şi următorul fapt, cu 
numai două zile înainte. de plecarea preşedintelui Emil 
Constantinescu în Norvegia: CONEL a decuplat "K vaer
ner-IMGB" de la reţeaua de alimentare cu energie elec
trică, încălcând astfel actele adiJ!onale care prevedeau o 
anumită eşalonare a plăţii daioriilor. CONEL, pur şi sim
plu, n-a mai dorit să recunoască actul adiţional semnat de ... 
RENEL. Această "întâmplare" este caracteristică pentru 
modul obtuz în care sunt privite - de multe ori - investitiile 
străine în tara noastră. 

Cu toate acestea, norvegienii sunt OP.timişti şi 
perseverenti. O dovedesc aprecierile, gândurile dlui inii. 
Kuper Vogt-Svendsen, director pentru asigurarea calităţii 
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şi protecţia mediului la "Kvaerner-IMGB". 
lntrebare: "Ce v-a determinat să vă angajati într-o 

asemenea acţiune? 
Răspuns: O combinare a mai mullOr motive, interesul 

de a face afaceri profitabile, nevoia de a cunoaşte şi un alt 
mediu economic şi tehnic, curiozitatea. Am venit în 
România de două luni. împreună cu familia şi - până acum 
- sub aspect personal n-am avut probleme. 

I: Cum apreciaţi relaţia cu mediul ingineresc de aici, în 
condiţiile post-pnvatizare? 

R: Ne înţelegem bine, existând doar probleme de comu
nicare, întrucât eu vorbesc doar limba engleză. Din cele 
constatate nemijlocit, pot spune că personalul român este 
competent din punct de vedere tehnic, provocarea reprezen
ta!A de perioada post-privatizare fiind aceea de a dezvolta 
spiritul comercial, în condiţiile economiei de piată. 

I: Consid~ că forma privată de proprietate permite 
inginerilor de aici, ca de altfel în oricare situaţie asemănă
toare, să se afirme mai bine decât înainte? 

R: Cu siguranţă. Noul cadru le va permite să-şi dezvolte 
mai rapid competentele tehnice, simultan cu întărirea 
responsabililAţii. Este mediul cel mai propice pentru afir
marea individualităţilor. 

Mai reţinem că, în timpul vizitei sale în Norvegia, şeful 
statului român, dl Emil Constantinescu, a afirmat: "Pa
sul făcutde concernul K vaerner, prin preluarea marii uzine 
bucureştene IMGB, a fost pentru economia românească o 
confmnare a speranţei". La rândul său, primul-ministru al 
Norvegiei, dl Kjell Magne Bondevik, a declarat că "Prin 
K vaemer s-a pus o bază solidă relaţiilor reciproce, investiţia 
făcută la Bucureşti fiind un simbol al perspectivelor foarte 
bune ale aceslOr relaţii." 

Ce părere are conducerea CONEL despre aceste 
declaratii? 

De la tribuna Parlamentului 
Aproape că nu existA şedinţă a Camerei Deputaţilor şi 

Senatului la care să nu fie programate interpelări şi între
bări consacrate temei privatizării. Numeroase intervenţii 
pe această temă a avut şi senaiorul Ionel Aichimoaie, in
giner de profţsie, fost director al exploatării miniere 
Comăneş11-Bacău, vicepreşedinte al Comisiei de privati
zare. I-am adresat ru11ămintea de a sintetiza pentru "Uni
vers ingineresc" considerentele domniei sale. 

lntrebare: Ce anume credeţi că ar trebui să se facă pen
tru o reală accelerare a privatizării? 
Răspuns: O prioritate absolută constă în îmbunătăţirea 

radicală a legislaţiei. Comisia noastră a propus în acest sens, 
printre altele: stabilirea preţului minimal de vânzare, asi
gurarea egalităţii de tratament pentru toţi investitorii, com
pletarea reglementărilor privind FPS, cu precizarea că 

îndeplineşte functia de fond de investiţii, precum şi cu alte 
prevederi care vizează descentralizarea, sunplificarea pro
cedurilor. 1n al doilea rând, consider deosebit de impor
tant să se scune2'.C perioada de preluare a atribuţiilor de 
către noul preşedinte al FPS şi să se treacă la reorganizarea 
instituţiei prin reducerea personalului, prin înlăturarea cap
relor dispersării deciziilor şi diminuării răspunderilor. In 
al treilea rând, sper că sesizările referitoare la încălcări ale 
legii, la alte abateri de la regulile stabilite pentru derularea 
procesului de privatizare vor căpăta un răspuns cât mai 
operativ al conducerii FPS, în aşa fel încât ceea ce trebuie 
sancţionat să fie sancţionat, ceea ce reprezintă calomnie să 
se tratere ca atare, pentru a se elimina atmosfera de suspi
ciune care aduce atâta rău procesului de privatizare. 

Alcătuirel paginilor de taţi a pennis alllorilor si 
cunoasci mai în detaliu aspecte importante ale 
proc:esalui de privatizare, în strânsă legătură cu 
implicarea inginerilor atât în procesul propriu-ns, 
cât şi în denllarea activitiţii în societăţile 
comerciale în care a avut loc transferul de 
proprietate. Nu ştim în ce măsură constatările 
făcute au căpătat şi o prezentare adecvată. Dar, 
măcar, sugestia că aYem de-a face cu o actiYitate 
complexă, dificilă, credem că s-a transmis 
cititorilor. Cert este că privatizarea • ca element 
esenţial al refonnei • are numeroşi adversari, de 
la structurile manageriale interesate în 
c:onserYarea actualelor stări de lucruri, până la 
Yiciile proprii ale "autorilor" ei. Accelerarea 
ritmului priyatizării • illlpentiy subliniat atât de 
frecvent • se poate inplilli daci se va trece la 
remlvarea unor cerin\e pe care şi paginile de taţi 
le-au adus ÎII prim-plan. Si sperăm că pentru 
Îlllpillirea acesllli deziderat, ceea ce am 
COIIU-at Ya fi, cel puţin, O IIIOdesti conlnlta\ie. 

Pagini reallzate de Bogdan Ambrozie, 
Alexandru B111tef fi Adrian Coşteanu 

ln numarul viitor: 
ln:.!inerii ~i talitatea produ~elor 



(Urmare din nr. trecut) 

Lipsa garanţiilor guver
namentale pentru creditul 
intermediar de 100 de milioa
ne de USD (ca şi pentru cel 
de 750 de milioane de USD, 
pentru finalizarea întregului 
proiect), a fost în bună parte 
cauza acestui abandon al 
Unităţii 2. Trebuie subliniat 
că aceste garanţii guverna
mentale nu implică acum, di
rect, "buzunarul contribuabi
lu lui" sau bugetul ţării. 
Aceasta pentru că returnarea 
amintitelor credite (pentru 
care există oferte serioase) se 
va face după o perioadă de 
graţie de cel puţin 4-5 ani, 
perioadă în care bugetul ţării 
nu va fi afectat în nici un fel. 
După această perioadă, Uni
tatea 2 v.a. produce energie 
electrică suficientă pentru a 
permite returnarea creditului, 
în aşa fel încât să nu fie 
nevoie ca garanţiile guverna
mentale să fie aplicate efec
tiv pentru returnarea credite
lor din "visteria" ţării. Aceas
ta înseamnă fie că Ministerul 
Finanţelor are rezerve serioa
se asupra finalizării acestei 
Unităţi 2, fie că justificările 
"finanţiste" (de stabilitate 
monetară, de respectare a 
condiţiilor FMI) ale acestui 
minister prevalează asupra 
obiectivelor economice stra
tegice ale României. 
"Breşa" în susţinerea 

Unităţii 2 a fost făcută de dl 
ministru Radu Berceanu, 
care (de bună credinţă, să 

zicem, dar fără argumente de 
fond) a apreciat primul (din
tre personalităţile politice) că 
Unitatea 2 nu-şi găseşte jus
tificarea în condiţiile lipsei 
actuale a cererii de energie 
electrică. Personal, cred că 
s-a lucrat sistematic, repetând 
la "nesfârşit" în mass-media 
acest argument, mai mult 
decât superficial. "Breşa" 
amintită a fost lărgită de 
acţiunile grupurilor de inte
rese anti-nucleare, ale celor 
ce exagerează importanţa re
tehnologizărilor în centralele 
electrice pe cărbuni şi ale ce
lor ce nu doresc ca România 
să devină independentă ener
getic (faţă de resursele de gaz 
şi petrol din Rusia). Asistăm 
la o adevărată manipulare a 
opiniei publice. De exemplu, 
amintim apariţia în presă a 
unor informaţii false şi con
tradictorii legate de costul de 
producţie al energiei în Uni
tatea 1 a CNE Cernavodă. 

în ciuda existenţei unui 
Program Nuclear Naţional 
(PNN), pentru 1996-2010, 
elaborat de Agenţia pentru 
Energie Atomică (ANEA), 
care trebuia aprobat până la 
30 mai 1997 prin Hotărâre de 
Guvern, conform listei de 
acţiuni ale MCT/1997, acest 
PNN încă, probabil, "zace" la 
sediul MCT, et. 3, BDS, în
registrat cu nr. 83n martie 
1997 ( conform declaraţiei 
dlui S.N. Râpeanu,Jost di
rector ANEA). Chiar nu mai 
interesează pe nimeni acest 
PNN? Şi cine oare ("ghici 

Cititorii au cuvântul 
Mă numesc Doru-Flo

rentin Nisioiu, de profesie 
inginer diplomat TCM 
(spun diplomat pentru că 
acum toţi subinginerii îşi 
spun ingineri). Sunt mem
bru AGIR - filiala Galaţi. 
După mine, AGIR poate 
sluji interesele comunităţii 
inginereşti dacă este bine 
reprezentantă atât calitativ, 
dar şi cantitativ. De aceea, 
fac următoarele propuneri 
concrete: 

, a) Să fie atraşi cât mai 
mulţi ingineri adevăraţi şi 
pasionaţi în AGIR din toate 
ramurile şi specialităţile, din 
învăţământul superior, din 
institute de cercetări şi din 
marile şi micile întreprin
deri şi firme private; 

b) AGIR central să orga
nizeze o întâlnire cu toţi 
parlamentarii ingineri (cir
ca 50% la deputaţi şi 30% 

la senatori), care să creeze 
un "lobby" (cum scrie 
doamna ing. Georgeta 
Bărbuţă), foarte util şi pu
ternic; 

c) fiecare membru AGIR 
să facă el însuşi ceva pentru 
AGIR şi să aducă măcar un 
membru, şi apoi să ceară 
AGIR să facă ceva palpabil, 
cum cere domnul ing. Ca
mil Caprovschi; 

d) să se facă cursuri iti
nerante ale AGIR în judeţe, 
dacă se asigură minimum 
30 de cursanţi în domenii ce 
au căutare acum în tehnică: 
evaluări, protecţia muncii, 
economice, metrologie, IS
CIR ş.a.; 

e) ideile noi (inovaţii, 
invenţii) să fie adunate pe 
casete video şi cu 
documentaţie cu care să se 
participe la târguri na
ţionale şi internaţionale şi să 

ciupercă ce-i,,?!) are interese 
ca acest PNN să nu fie discu
tat şi apoi-aprobai prin HG? 
Amintitele grupuri de inte
rese nu pot fi străine de 
această situaţie. Tot aceste 
grupuri de interese sunt cau
za probabilă a "ignorării" 
practice a HG nr. 35/ 
25.02.1997 (a actualei 
coaliţii la guvernare), prin 
care "programul lucrărilor 
pentru punerea în funcţiune 
a Unităţii 2 de la CNE Cer
navodă, ca parte integrantă a 
strategiei de dezvoltare a 
energeticii româneşti, este 
program de importanţă naţio
nală, prioritar în economie în 
următorii 5 ani". 

în ciuda existenţei unei 
"Strategii de restructurare şi 
dezvoltare a ramurii energiei 
electrice şi termice în perioa
da 1995-2000", aprobată de 
Guvernul României în luna 
iulie 1995, care prevedea ca 
Unitatea 2 să fie pusă în 
funcţiune în anul 2000, 
condiţionată de obţinerea 
susţinerii financiare necesare, 
Unitatea 3 în intervalul 2001-
2010, iar Unităţile 4 şi 5 după 
anul 2010, toate au rămas la 
nivel de "strategie". "Curat 
de strategie ... " 

De asemenea, sunt "igno
rate" şi concluziile diverse
lor studii, confirmate oficial 
şi de declaraţiile, de la în
ceputul anului 1997, ale fos
tului preşedinte al RENEL, 
V. Romert, că "dacă Unitatea 
2 nu va intra în funcţiune în 
anul 2001, în condiţiile 

se colaboreze cu camerele 
de comerţ şi industrie; 

f) să se dezvolte legăturile 
inter şi multidisciplinare 
din tehnică cu axare pe bio
inginerie, economie ingi
nerească ş.a.; 

g) fiind vorba de dez
voltarea durabilă, cred că 
ecoingineria trebuie foarte 
judicios abordată; 

h) managementul şi mar
ketingul sunt viitorul ingi
neriei şi cred că trebuie 
multe materiale din acest 
domeniu dezbătute şi stu
diate de ingineri; 

i) AGIR să aibă şi la ni
vel central şi local câte un 
departament de imagine şi 
legături cu mass-media care 
să ne facă popularizare în 
marile cotidiene, la TVR, 
PRO TV şi alte posturi; 

j) să se dezvolte spiritul 
de activitate de consultanţă 
tehnică, care ar readuce vi
goarea în activităţile li
berale, aşa cum era între 
războaie şi înainte de 1916 

creşterii continue a preţurilor 
resurselor energetice prima
re pe piaţa internaţională 
(factura energetică a ţării se 
ridică anual la peste un mi
liard de USD), România se 
va confrunta cu o criză e
nergetică, de capacităţi de 
producţie". 

În ultima perioadă de timp 
mi s-a format convingerea că 
într-un sistem de conducere 
atât de centralizat, de corupt 
şi _de birocratic, nici nu este 
nevoie de prea mulţi 
"participanţi" la acţiunea de 
blocare/temporizare a Pro
gramului Nuclear Naţional. 
Suni suficiente câteva per
soane în poziţii cheie, ale 
eşalonului II de conducere, 
care numai "sfătuiesc", tergi
versează decizii capitale şi 
exploatează cu dibăcie con
juncturile politico-econo
mice nefavorabile. Cert este 
că s-a lucrat cu deosebită efi
cacitate şi abilitate împotriva 
intereselor economice funda
mentale ale României. Bine 
că organele de stat abilitate 
reuşesc să „observe" cum 
s-au cheltuit, aparent nejus
tificat, câteva zeci de mii de 
USD la con&trucţia Unităţii I 
(care a implicat numai între 
1992-1996, peste 400 de mi
lioane de USD!), în timp ce 
manipulările de "culise" pen
tru oprirea lucrărilor la Uni
tatea 2 trec, pare•se, neobser· 
vate. 

H. Mocanu, Cernavodil 

în România; 
k) filialele AGIR să aibă 

sedii, care să fie primele 
centre de consultanţă în 
grup aşa cum este organi
zat CECCAR în fiecare 
judeţ; 

1) înfiinţarea unei reţele 
d,e calculatoare a AGIR, cu 
o bibliotecă de la centru şi 
cu filialale locale, deoarece 
multi ingineri au calcula
toare PC proprii sau unităţi 
cu dischete sau CD; 

m) în cadrul filialelor să 
fie cooptaţi studenţi de la 
Politehnică, iar pensionarii 
să nu depăşească 1/3 în or
ganele de conducere, oricât 
de mulţi membri ar fi pen
sionari; · 

n) legături cu alte ONG
uri centrale şi locale pentru 
calculul energiei termice şi 
a apei la blocuri, precum şi 
pentru alte probleme de in
teres general; 

o) ingineria ecologică să 
fie făcută ca un curs pentru 
toţi inginerii. 

"De acum încolo, cât va fi pămâmi,l nu va Înceta 
semănatul şi seceratul, frigul şi căldura, vara şi 
iarna, ziua şi noaptea" . 

Biblia, Geneza 8/22, Potopul 

Nu vrem 
să mai dăinuiască 

pământul?! 
Porunca spusă mai sus a 

fost dată de Creator lui Noe, 
atunci când acesta a coborât 
din ARCĂ. Atunci, în tim
purile străvechi , s-a înţeles 
că fără a semăna pământul, 
adică omenirea, nu solul, 
cum s-ar putea interpreta 
noţiunea de pământ, nu 
poate să mai fie, nu poate 
dăinui. 

În ultimii ani această po
runcă, ca şi multe din cele 
zece porunci de la Muntele 
Sinai, este din ce în ce mai 
mult ignorată. România, 
care dispune de o suprafaţă 
redusă de terenuri agricole 
pentru fiecare locuitor, doar 
0,6 ha, iar cele arabile sunt 
ceva mai puţin de 0,4 ha pe 
locuitor~ trebuie să ia aminte 
că orice petic de pământ tre
buie să fie utilizat cât mai 
intensiv. 

Pământurile româneşti nu 
sunt decât mijlociu fertile şi 
nu aşa cum ni se tot spune 
că avem pământuri aşa de 
bune încât putem să 
lenevim, că oricum vom 
avea ce mânca, ba să mai 
dăm şi la alţii. 

De milenii, de pe aceste 
meleaguri s-au exportat bu
cate şi alte bunuri încă din 
timpul argonauţilor. Între 
timp însă, România, ţară de 
mărime medie în Europa, a 
devenit cel mai mare impor
tator de alimente de pe con
tinent. 

Bietul tata spunea "Bune 
bucate pe parale împrumu
tate", referindu-se la un 
boiernaş scăpătat, care che
fuia şi se plimba cu trăsuri, 
până şi-a vândut restul de 
moşie moştenită de la socrul 
său şi a devenit cerşetor. Noi 
ce ne vom face după ce ne 
vom vinde moşia cu tot ce 
avem pe ea? La cine o să 
cerşim? Vechiul boiernaş 
avea cel puţin pe gospodarii 
cărora le-a vândut moşia, în
tre care o parte cumpărată de 
tata, la care venea să se os
păteze o dată, de două ori pe 
an. Noi la a cui moşie ne 
vom ospăta? 

Scriu aceste rânduri în 
toamna târzie a anului 1998, 
când numai 20% din 
suprafaţa normală a cereale
lor de toamnă sunt sămân
ţate şi nici o brazdă nu este 
arată pentru semănăturile de 
primăvară. Cum vom ara 8 
milioane de ha în primăvara 
lui.1999 şi cu ce le vom 
semăna? 
Trăim în ultimii 9 ani 

diferite crize, ba ale grâului, 
ba ale porumbului, ba a lâ
nii, ba a puilor şi porcilor şi 
cu toate că anii nu au fost 
prea răi de la Dumnezeu, 
producţia a scăzut mereu de 
la an la an, mai des la pro
dusele animaliere, la pui, 
porci, lapte, lână, ca şi la le
gume, fructe, struguri, ne
maivorbind de zahăr, ulei, 
plante textile. Dacă am so
coti corect în valori reale 
produsele agricole pe care le 
mai realizăm în ţară, ele se 
situează astăzi la circa 1/2 
din ce s-ar produce într-un 
regim economico-social 
normal. 

Ne întrebăm cu ostentaţie 
din ce în ce mai multi şi din 
ce în ce mai des unde este 
normalitatea noastră? Cine 
ne împiedică să o aplicăm, 
să o practicăm? 

Sute de mii de hectare -
unii spun milioane · sunt 
nearate, fâneţe necosite, 
păşuni nepăşunate, milioane 
de oameni sunt şomeri sau 
mai corect neocupaţi, atât la 
oraş cât mai ales "la ţară". 
Iar noi importăm de mân
care, într-o ţară cu potenţial 
imens de export de alimente. 

Într-un recent studiu prog
nostic asupra agriculturii în
ceputului de mileniu 111, 
demonstram că România ar 
putea exporta anual produse 
agricole prelucrate şi nepre
lucrate în valoare de peste 
10 miliarde de dolari SUA. 
Deocamdată importăm ali
mente în valoare de peste 
două miliarde de dolari şi 
exportăm de o jumătate de 
miliard produse din toate 
sectoarele economice aJe 
ţării într-o jumătate de an 
1998. Cine şi când va plăti 
diferenţa? 

Nu ştim cum, dar parcă un 
vrăjitor a adormit această 
maşinărie gigantică pământ, 
maşini, un uriaş adormit este 
ţara însăşi, care stă şi 
aşteaptă dezlegarea vrăjii 
pentru a se trezi la viaţă, la 
arat şi semănat, la produce
rea utilajelor necesare - trac
toare, semănători, mori de 
măcinat, haine de îmbrăcat, 
încălţăminte de încălţat, case 
de locuit şi toate ce le tre
buie oamenilor acestei ţări 
care se zbate în nevoi, având 
tot ce-i trebuie ca să nu mai 
fie nevoiaşă. 

Poate că unor colegi citi
tori ai jurnalului nostru li se 
va părea prea retorică şi pa
tetică punerea problemelor 
în acest fel, dar cum să le 
punem, stimaţi colegi? 

Am făcut adresări celor ce 
ne conduc politic astăzi sub 
formă de rezoluţii şi 
chemări, AGIR singură, sau 
asociată cu alţii, am vorbit 
şi vorbim la diverse reu
niuni, dar parcă strigăm în 
pustiu. 
Subutilizăm totul - oa

menii, pământurile, maşinile, 
pierdem anual sute de mii de 
specialişti tineri care emi
grează spre toate zările lumii, 
încât am ajuns să nu mai aibă 
cine să plătească asîgurările 
sociale pentru a putea achita 
pensiile mizere pe care tre
buie să le primească cei ce au 
trudit o viaţă întreagă şi şi-au 
plătit banii albi pentru zilele 
negre, sau să se asigure spi
talele şi instituţiile de 
asistenţă socială. Ne-am um
plut ţara de cerşetori şi de 
copii debusolaţi, alungaţi de 
acasă de sărăcie şi de degrin
golade familiale generate de 
mizerie. 

De ce nu semănăm acum, 
când deşi este târziu, am 
avea totuşi nădejdea că am 
putea secera câte ceva la 
vară? 

prof. dr. doc. 
lng. Dumitru Teacl 
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Pornind de la premisa că 
dezvoltarea societăţii 
româneşti, consolidarea 
valorilor democratice, 
menţinerea unei perma
nente forme de stimulare 
a cererii de consum, ca 
factor de creştere econo
mică şi suport al stabilităţii 
sociale, îl poate constitui 
edificarea şi consolida
rea clasei de mijloc, 
iniţiativa AJmciaţiei Oa
menilor de Afaceri din 
România, prezentată la 
conferinţa de presă din 29 
octombrie 1998, privind 
înfiinţarea Comitetului 
de sprijin al clasei de 
mijloc, reprezintă, fără în
doială, un puternic stimu
lent pentru toţi factorii 
implicaţi în procesul de 
reformă. 
Raportată la actual a 

structură socială şi la sta
diul în care se află tranziµa 
spre economia de piaţă, 
clasa de mijloc din Ro
mânia, în viziunea 
AOAR, include trei prin
cipale categorii: proprie
tari de întreprinderi 
mijlocii (fabricanţi, fer
mieri, comercianţi etc.); 
demnitari, funcţionari pu
blici de nivel superior, ma
nageri generali şi directori 
de întreprinderi mari, pro
fesionişti din sistemul fi
nanciar-bancar şi al asi
gurărilor, de la firmele 
multinaµonale, cadre uni
versitare etc.; profesii li
berale. 

Clasa de mijloc trebuie 
să fie independentă din 
punct de vedere econo-

Anunţ 
Vă infonnăm că în in

tervalul 19-20 noiem
brie 1998 va avea loc a 
li-a Conferinţă inter
naţională Communlca
tions '98, organizată de 
Academia Tehnică Mi
litar.'! şi Universitatea 
Politehnica Bucureşti, 
sub egida Institute of 
Electrica! and Electro
nics Engineers - secţiu
nea România. 

ln cadrul conferinţei 
vor fi susţinute lucrări 
de mare interes ştiinţific, 
prezentate de profesori 
universitari cu autoritate 
ştiinţifică cunoscută pe 
plan mondial. 

În cadrul celor 11 
secţiuni de specialitate 
din domeniul comu
nicaţiilor vor fi prezen
tate comunicări ştiin
ţifice pe probleme de 
mare actualitate. 

Se organizează, de 
asemenea. o masă ro
tundă cu tema "Impactul 
noilor tehnologii din 
domeniul calculatoare
lor şi telecomunicaţiilor 
asupra societăţii infor
maţionale''. 

Inginerii, tehnicienii 
şi toate persoanele inte
resate sunt invitate să 
participe la această ma
nifestare ştiinţifică. 

Informaţii de detaliu 
se pot obţine de la Se
cretariatul conferinţei, 
telefon: 335.46.60/144/ 
129 sau 410.27.15. 

mic, să nu depindă de 
hotărârile guvernamentale 
şi să poată acţiona pentru 
formarea şi dezvoltarea 
sectorului privat al între
prinderilor mici şi mij
locii, factor dinamizator al 
economiei şi de creştere a 
încrederii României pe 
plan extern. AOAR, 
având ca obiective priori
tare dezvoltarea comu
nităţii oamenilor de afa
ceri din ţara noastră şi 
întărirea sectoarelor ge
neratoare de resurse pen
tru construirea clasei de 
mijloc şi a "societăţii 
bunăstării", îşi asumă res
ponsabilitatea atragerii 
unor investi\ii directe şi de 
capital, însumând circa 3 
miliarde USD, ce urmea
ză a fi administrate şi diri, 
jale spre sectoare econo
mice de mare eficienţă, 
concomitent cu deblo
carea financiară, care să 
permită o circulaţie reală 
a banilor şi redresarea 

• În colecţia "Ghidul 
oamenilor de afaceri" a 
apărut Bilunarul firmelor 
de construcţii, nr. 5/ 
octombrie 1998, care este 
un îndreptar deosebit de 
util, cuprinzând finne din 
domeniile construcţiilor 
civile, al materialelor de 
construcţii, utilajelor şi 
echipamentelor industria
le, instalaţiilor, amena
jărilor şi dotărilor. 

• Revista Antrepre
norul, a Asociaţiei Româ
ne a Antreprenorilor de 
Construqii, nr. 6/1998, 
are, ca de obicei, un cu
prins bogat. Reţinem arti
colele: "Transferul de căl
dură în regim variabil prin 
elementele opace de în
chidere ale clădirii", 
"Solu\ii modeme pentru 
locuinţe", "Soluţii pentru 
mica mecanizare în 
construcţii", "Dispozitive 
magnetice anticalcar". 

• Numărul din luna oc
tombrie 1998 al revistei 
ERCIM News, editată de 
Consoqiul European de 

cursului leu/dolar. 
Comitetul de sprijin va 

organiza un Forum al 
clasei mijlocii din 
România, ce va avea loc 
pe data de 27 noiembrie 
a.c. la Centrul de Confe
rinţe al ROMEXPO, sub 
egida AOAR şi a Camerei 
de Comerţ şi Industrie a 
României şi a Municipiu
lui Bucureşti, cu urmă
toarele obiective: 

• definirea clasei de 
mijloc într-o perspectivă 
dinamică, social-politică şi 
economică; 

• stabilirea criteriilor de 
ierarhizare a valorilor; 

• formulare a unei 
strategii de stratificare so
cială în funcţie de aceste 
valori; 

• propuneri de legi şi 
acte normative cu caracter 
economic şi social în 
favoarea consolidării şi 
dezvoltării clasei de 
mijloc. 

lng. Ion Rozanlde 
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Revista revistelor automatizărilor, prezen
tând, în acelaşi timp, în 
cadrul temei numărului, 
un sistem de monitoring al 
conµnutului de carbon în 
cenuşa zburătoare de la 
termocentrale. 

Cercetare pentru Infor
matică şi Matematică, 
prezintă programul de 
burse post-doctorale pen
tru 1999-2000, precum şi 
o serie de articole vizând 
XML şi World-Wide Web, 
gestionarea bibliotecilor, 
sistemele digitale de co
merţ, serviciile informati
ce on-line bazate pe baze 
de date multimedia pentru 
organizarea de expoziţii şi 
congrese, limbajul EU
ROMAP al informaţiei de 
mâine. 

• Revista Electricia• 
nul, nr. 6/1998, consacră 
spaţii ample unor teme de 
mare actualitate referi
toare la compensarea 
energiei electrice reactive 
în reţele electrice de joasă 
tensiune, sistemele de ali
mentare cu apă şi siste
mele de tratare a apei 
uzate, defectoscopia în 
cabluri, tablourile elec-

trice cu nivel înalt de 
siguranţă. 

• Din Noua Zeelandă 
ne-a sosit numărul pe Juna 
octombrie 1998 al revistei 
Engineering a Instituţiei 
Inginerilor Profesionişti, 
din al cărei sumar spicuim 
articole din domeniile 
construcţiilor, infrastruc
turii, energiei, alimentaţiei 
şi bioproceselor. 

• Din Buletinul infor
mativ nr. 27/octombrie 
1998 al Asociatiei de 
Instalaţii şi Automatizări 
reţinem prezentarea 
cursului de verificatori 
proiecte şi experţi tehnici 
(9-13.11.1998). 

• Asociaţia pentru 
Instrumentaţie din Româ
nia editează revista In
strumentaţia, care, în nu
mărul său 5/1998, aduce 
în atenţia cititorilor arti
cole de specialitate din 
domeniul măsurărilor şi 

Din partea conducerii AGIR 

Important 

• ICIMS (Network of 
Excellence in lntelligent 
Control and Integrated 
Manufacturing Systems} 
News - septembrie I 998 -
face o preientare a 
proiectului ESPRIT: PRO
DENT-II, destinat dez
voltării unei platforme 
deschise pentru sprijinirea 
întreprinderilor virtuale 
(în special !MM-uri), a 
noului site Internet (http:/ 
/www. cordis. I u/fi fth/ 
home.html) dedicat celui 
de al V-lea Program-cadru 
de Cercetare-Dezvoltare
Inovare al Uniunii Euro
pene, precum şi a nume
roase manifestări ştiin
ţifice desfăşurate în anul 
1998 sau care vor fi orga
nizate în 1999. 

lng. Georgiana Dumitru 

În atenţia societăţilor profesionale/filialelor componente 
şi a membrilor colectivi ai Asociaţiei 

În conformitate cu orientările "Programului-cadru de activitate al AGIR", aprobat la 
cel de-al 25-lea Congres al Asociatiei şi publicat în "Univers ingineresc" nr. 21/1997, ca şi 
în conformitate cu propriile orientări.în activitatea lor, adresăm conducerilor filialelor/ 
societăţilor din cadrul AGIR şi ale organizaţiilor afiliate (membri colectivi) rugămintea de 
a elabora şi a ne transmite până la data de 15 decembrie a.c. proiectul programului de 
activitate al acestor organizaţii pe anul 1999. 

O dată cu programul pe anul viitor, aşteptăm să primim la AGIR şi o scurtă prezentare a 
principalelor realizări din activitatea organizaţiilor respective pe anul în curs, care astfel 
vor putea fi incluse în Raportul informativ al viitoarei Plenare a Consiliului AGIR şi aduse 
Ia cunoştinţa tuturor membrilor Asociaţiei. 

• Fereastra de 
oportunitate. Pre
mierul Radu Vasile a 
declarat că "fereastra 
de oportunitate" pentru 
realizarea măsurilor 
radicale de reformă 
economică este de 
maximum şase luni. 
Este vorba despre tre
cerea la restructurarea 
radicală a industriei, 
inclusiv a societăţilor 
şi companiilor naţio
nale rezultate din • 
transformarea regiilor 
economice, de priva
tizarea a cel puţin trei 
bănci şi a 50 de mari 
întreprinderi. De ase
menea, se preconizea-
ză reformarea sistemu-
1 u i fiscal şi a admi
nistraţiei publice, atât 
locale cât şi centrale. În 
cazul în care nu se vor 
adopta aceste măsuri, 
dl prim-ministru con
sideră că România va 
pierde şansa istorică de 
a depăşi profunda criză 
economico-socială în 
care se zbate de peste 
nouă ani. 

• Patronat. O ana
liză complexă a 
situaţiei din industria 
constructoare de 
maşini, analiză iniţiată 
şi derulată sub egida 
Federaţiei Patronale 
din această ramură, a 
scos în evidenţă ab
senţa unei strategii gu
vernamentale coerente, 
precum şi necesitatea 
ca managerii să preia 
iniţiativa elaborării 
unei politici ofensive 
pentru depăşirea crizei 
grave în care se află în
treaga economie na
ţională. Ing. Constan
tin Dumitru, pre
şedintele respectivei 
Federaţii Patronale, a 
subliniat că adevărata 
restructurare nu se re
zumă la închiderea 
capacităţilor de pro
ducţie şi nici la dis
ponibilizările de per
sonal, ci trebuie să se 
axeze pe retehnolo
gizări şi modernizări. 

• Costuri. În nu
meroase domenii de 
activitate s-au evaluat 
costurile pe care le-ar 
presupune programele 
de restructurare, în 
centrul cărora ar urma 
să se pună obiectivele 
retehnologizării, ale 
modernizării. Un astfel 
de program s-a întoc
mit pentru toate 
societăţile naţionale 
care alcătuiesc, în 
prezent, complexul 
feroviar al ţării. În ca
zul aprobării lui, nu
mai pentru anul viitor 
vor fi necesare peste 
2000 miliarde de lei. 
De asemenea, siderur
gia are nevoie urgentă 
de modernizări evalu
ate pentru anii 1999-
2000 la peste 12.000 
miliarde de lei. Sursele 
bugetare fiind insufi
ciente, se scontează pe 
credite externe şi pe 
atragerea de investitori 
străini. 



180 de ani de la primele cursuri 
de inginerie în Bucuresti 

' Manifestările omagiale -
prilejuite de acest eveni
ment istoric au avut loc în 
intervalul 28-31 octom
brie a.c. Ele au fost orga
nizate de Universitatea 
Politehnica din Bucureşti, 
în colaborare cu Muzeul 
Tehnic "Prof. ing. Dimi
trie Leonid a". Acestea au 
constituit momente emo
ţionante de trecere în re
vistă a realizărilor şi de 
analiză a perspectivelor de 
viitor ale şcolii tehnice 
naţionale. Au participat şi 
profesori personalităli de 
la universităti tehnice din 
Europa şi <1e'1a Iaşi, Cluj
Napoca, Tllll.Îşoara ş.a., 
care au transmis qiesa je de 
salut. 

Sesiunea de comunicări 
ştiinţifice a avut loc sub 

forma seminarului cu su
biectul "Probleme speci
fice privind managemen
tul universitar şi reforma 
curriculară în învă{ămân
tul politehnic", a atelieru
lui "Tradiµe şi perspective 
ÎIJ învăţamântul politeh
nic" şi a simpozionului 
"45 de ani de inginerie în 
domeniul telecomenzi -şi 
electronică în transpor
turi". 

Totodată a avut loc şi 
aniversarea a 60 de ani de 
existenţă a Facultăţii de 
Chimie Industrială. 

în ziua de 29 octombrie 
a avut loc vernisajul unei 
expoziţii temporare în 
care suni prezenta\i mari 
profesori din trecut şi câte
va inven\ii româneşti im
portante. 

În onoarea evenimentu
lui, Orchestra Simfonică a 

Inginerilor (AGIR), sub 
bagheta prof.dr. ing. Petru 
Ghengbea, a încântat 
participanţii cu un elevat 
concert de muzică clasică. 

Acest act de cultură a 
readus în conştiinţa colec
ti~ă înfăptuirile de valoare 
mondială şi competenţa 
învăţământului tehnic su
perior naţional. 

Mihai Ofteneanu 

Concursul universitar international 
de programare 

În zilele de 23-24 
octombrie a.c., la Univer
sitatea Politehnica din 
Bucureşti a avut loc al 23-
lea concurs regional 
Southeastem European 
Programming Contest 
'98-'99, la care au parti
cipat 38 de echipe stu
denţeşti de la universităţi 
din România, Bulgaria, 
Iugoslavia. Macedonia, 
Republica Moldova şi 
Ucraina. Subliniem faptul 
că echipele au reprezentat 
universităţile şi nu ţările 
de origine, concursul 
având astfel un aspect glo
bal. 

Acest concurs face parte 
din preliminariile con
cursurilor regionale. Fina-

Spre Europa 
lnaintăm treptat, treptat 

la Mondială va avea loc la 
Universitatea Tehnică 
Eindhoven din Olanda. în 
perioada-- 8-12 aprilie 
1999. Este considerată cea 
mai importantă competiţie 
internaţională în domeniu. 

Concursurile regionale 
şi mondialul actual sunt 

Şi-am vrea pe-acest tărâm frumos, 
S-avem nivelul ridicat ... 
Măcar cât.... "Ţările de ... Jos"! 

Handicap 
O duc mai greu cu leafa mea 
Decât persoanele private, 
Că-n loc să-nvăţ şi eu ceva 
Am terminat o ... facultate. 
ing. Nicolae Bunduri {Din antologia 
"Ce-III! şopteşte mie muza·, de Valerian Llcă} 

Viceversa 
Ca la nimenea, la noi: 
Aliaţii-s în război, 
Algoritmii guvernează, 
Minoritarii dictează! 

Alexandru larculescu 

Contorrn art. 205-206 C.P, intreaga răspundere ,un
d1că pentru con~nutul amcolelor revine exclusiv auto
nior acestora 

Tipar. RH PRINTING S R.L Ca:ea Pievne• nr. 114, 
se~:or 1 Bucureşti , Tel · 637 24. 70 

sponsorizate de IBM, cea 
mai mare firmă de calcu
latoare, care a oferit şi teh
nologia de ultimă oră pen
tru a fi utilizată în timpul 
concursului. 

Participă echipe din 40 
de ţări situate în America 
de Nord şi de Sud, Asia şi 
Europa, aliniind la start 
peste 40.000 de studen\i, 
reprezentanţi ai ingineriei 
matematice şi infor
maticii, care vor avea de 
rezolvat probleme impor
tante ale lumii contempo
rane, asistaţi de calcula
toare. 

în ultimii 20 de ani, nu
mai 4 echipe din afara 
SUA ău fost câştigătoare 
ale concursurilor. ln anul 
precedent, echipa Uni
versităţii Politehnica 
Bucureşti s-a situat pe lo
cul 10 în lume, luând parte 
la o competi\ie cu echipe 
din 58 de ţări, iar echipa 
Universităţii Carol din 
Cehia a devenit campioa
nă mondială, titlu pe care 
îl speră şi la actuala ediţie. 

IBM apreciază că 
"bătălia creierelor" are 
implicaţii multiple. În 
lume se observă o dimi
nuare continuă a număru
lui profesioniştilor din do
meniul tehnologiei in
formaţiilor şi se apreciază 
acest concurs ca un mijloc 
eficient de recrutare a ti
nerilor programatori, care 
în căutarea locurilor de 
muncă au prilejul ca, fo
losind aptitudinile lor, să 
se remarce şi să ocupe 
posturi foarte bune. 

' 
A cincea edi\ie regio

nală, care a avut loc la 
Bucureşti anul acesta, s-a 
desfăşurat într-o atmos
feră de entuziasm tineresc 
şi emoţie. Rezultatele 
etapei au fost următoarele: 
Jocul I - Universitatea 
Bucureşti UNIBUC I; 
locul li - Universitatea 
Politehnica Bucureşti 
UPB I; locul m - Univer
sitatea Politehnica 
Bucureşti UPB 2; locul IV 
- Universitatea Transilva
nia Braşov; Jocul V - Uni
versitatea "St. K.liment 
Obridski" Sofia I. 

Celor calificaţi pentru 
mondiale, felicitări şi suc
ces! 

Mihai Ofteneanu 

Anunţ 
Vă informăm că în 

ziua de 26 noiembrie 
1998, orele 15 .30, va 
avea loc la sediul AGIR 
din Calea Victoriei nr. 
118 evocarea: 

70 de ani de activi
tate tehnico-ingine
rească în domeniul 
radiocomunicaţiilor 
mganizalăde Academia 
de Ştiinţe Tehnice din 
România şi de Asociaţia 
Generală a Inginerilor 
din România. 

Vor conferenţia: 
- prof. dr. ing. 

Dumitru Stanomir de 
la Universitatea Poli
tehnica Bucureşti, de
spre "Contribuţia 

· şcolii universitare din 
România la dezvolta
rea radiocomunic-.aţii
lor"; 

• ing. Mihai Ilie, di
rector în Societatea de 
Radiodifuziune Ro
mână, despre "Evo
luţia radiodiruziunii 
în România". 

Inginerii, tehnicienii 
şi toate persoanele in
teresate sunt invitare să 
participe la această 
manifestare ştiinţifică. 

La ROMEXPO 

Oferte pentru 
investitii si afaceri 

' ' Cea de a ll-a ediţie a Târgu-
lui Internaţional de Investiţii, 
oiganizat de Camera de ComeJţ 
şi lndUSlrie a României şi a Mu
nicipiului Bucureşti în perioa
da 20-22 octombrie 1998 la 
Centrul Expoziţional "ROM
EXPO", împreună cu Forumul 
"România la Rascruce", a bene
ficiat de înalrul patronaj al 
preşedintelui României, dl 
Emil Constantinescu şi de 
sprijinul a numeroase minis
tere, instiruţii bancare şi bur
siere, oiganiza!ii guvernamen
tale şi neguvernamentale, 
asociaţii ş.a. 

Scopul declarat al acestei 
reuniuni internafionale a fost 
acela de a pune în contact di
rect cererea de investiţii cu o
ferta de fonduri externe şi in
terne, în vederea realizării de 
proiecte şi lucrari de construc
ţii, retehnologizări sau dotări 
tehnice, pentru modernizarea 
sistemelor de producţie, comu
nicaţii sau servicii din Româ
nia. 

Til are rolul de a aduce în 
prim-plan elementele care pot 
face ca România să fie atractivă 
ca pială în formare, în care 
investiţia străină este un act de 
previziune prin plasarea fon
durilor într-un mod profitabil, 
de direcţionare eficientă a 
investiţiilor directe şi de porto
foliu. 

Ce a oferit 111 la această 
editie? 

• Cen;rea de investiţii a in
clus 113 I de proiecte, în 
valoare de 68,3 miliarde USD, 
din care 322 proiecre, în
sumând 34,8 miliarde USD, 
sunt proiecte noi pentru 
investiţii directe propuse în 
anul 1998; din cele 97 de pro-
puneri de colaborare, 25 de 
proiecte sunt propuneri noi, for
mulate în acest an. Domeniile 
vizate au fost din sfera 
constJUctiiJor, eneigetieă, chi
mie, construcţii de maşini, elec
trotehnică, electronică, textile, 
transpon şi rurism. 

• Prin sistemul pieţei se
C1B1dare de capital, Rasdaq, an 
fost nominalizate 655 de 
societăţi comerciale; 

• S-au prezentat 2745 de 
societăţi comerciale privati
zabile; 

• Participare străină sub 
formă de delegatil şi vizitatori 
din Anglia, Orina, Germania, 
Cehia ş.a., precum şi finne par
ticipative cu stand (Boritec IT, 
Afric Banc, CCIRF, Franţa 
ş.a.); 

• Peste I 00 de standuri ale 
societăţilor comerciale expo
zante, ministere, instiruţii ban
care ş.a; 

• Desfăşurarea în paralel cu 
Til '98 a unei manifestări slrict 
specializate "Info Business Bu
charesr" · târg de informaţii de 
afaceri; 

Multirudinea de manifestări 
şi activităţi derulate pe par
cumtl celor trei zile a evidenţiat 
în principal nwneroase aspecte, 
din care menţionăm urmă
toarele: 

• TJJ '98 a reuşit să "tra
ducă" în limbajul finanţelor 
internaţionale necesitătile de 
investiţii româneşti; 

• România este o piată deo
sebit de importantă, cu un pu
ternic potenţial de afaceri, care 
poate atrage o infuzie masivă 
de capital străin în cele mai di
verse sectoare ale economiei, 
îndeosebi cele productive; 

• Io pofida riscului atribuit 
României de societăţile de ra
ting, abordarea pieţei româneşti 
presupune o evaluare corectă şi 
reală a potenţialului economic, 

concomitent cu stabilirea unui 
mediu de afaceri concurential 
şi profdabil; 

• România nu oferă o le
gislaţie coerentă şi suplă în do
meniul investiţiilor. Actuala 
lege a in.vestiţiilor, din anul 
1990, precum şi birocraţia ad
ministrativă nu sunt de natura 
să favorizeze arr.,gerea de noi 
invesritori; 

• Imbunătăţirea fiscalităţii, 
nivelul impozitării. stimulen
tele acordate, depăşirea barie
relor vamale la impon şi altele 
constiruie elemente care trebuie 
soluţionate imediat de către fac
torii implicaţi în procesul 
investitional; 

• Investitorii străini doresc 
creşterea credibilitătii. eli
minarea instabilităţilor politice 
şi legislative, o mai bună cola
borare cu autorităţile locale, un 
nivel crescut al productivităţii 
muncii şi o infrastructură cores
punzătoare. 
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